
  

  

 
 
 

ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA CELEBRADA 
PEL PLE MUNICIPAL EN DATA 8 DE NOVEMBRE DE 2018 

 
 
A la Casa Consistorial de la Vila de CARDONA, essent les 20,00 hores del dia 
8 de novembre de 2018, es reuneix el Ple de l'Ajuntament, en sessió 
ordinària, sota la Presidència de l'Il·lm. Alcalde-President, SR. FERRAN 
ESTRUCH I TORRENTS, amb l’assistència dels Regidors que a continuació 
s’indiquen: 
 

SR. JOSEP TRISTANY I CLARET 
SRA. AIDA MOLNER I PEJOAN 
SR. JOAN HERNANDEZ MOSCOSO 
SRA. MAITE BARRERA I PONS 
SR. SERGI BALLESTEROS I GREGORIO 
SRA. ANNA MARIA SALA VILLARÓ 
SRA. ROSA RUIZ  I PUBILL 
SRA. MONTSERRAT OBRADORS I PALAU 
SR. JOAN JANÉ I SARDANS   
SR. JORDI CASAS I PONS 

 
Assistits per mi, la sotasignant Secretaria-Interventora accidental de la 
Corporació,  Sra. Brígida Manau i Vila. 
 
 
El president obre l'acte i s'entra a conèixer els assumptes inclosos a l'ordre 
del dia, recaient sobre aquests assumptes, els acords que a continuació es 
relacionen: 
 
 
1.- APROVACIÓ ACTES ANTERIORS.-  
 
1.1.- APROVACIÓ DE LES ACTES DE LES SESSIONS ANTERIORS: PLE 
ORDINARI CELEBRAT EL DIA 6 DE SETEMBRE DE 2018 I PLE 
EXTRAORDINARI CELEBRAT EL DIA 29 D'OCTUBRE DE 2018. 
 
Examinades les actes de les sessions anteriors següents: Ple ordinari del dia 
6 de setembre de 2018 i Ple extraordinari del dia 29 d’octubre de 2018, 
s'aproven per unanimitat dels 11 regidors presents que composen la 
Corporació. 
  
 
Intervencions: 
 
La Presidència dóna la paraula als grups municipals, els quals no 
intervenen. 
 



  

  

 
 
 
3.- ALCALDIA-PRESIDÈNCIA.- 
 
 
3.1.- ALCALDIA.- 
 
3.1.1.- EXPEDIENT 1664/2018. DICTAMEN RELATIU A L'APROVACIÓ 
DE LA REVISIÓ ANUAL DEL PADRÓ MUNICIPAL D'HABITANTS, AMB 
REFERÈNCIA A L'1 DE GENER DE 2018. 
 
La Secretària que subscriu, llegeix el dictamen, següent: 
 
“Finalitzades en aquest Ajuntament les operacions corresponents a la revisió 
anual del Padró Municipal d'Habitants, amb referència a l'1 de gener de 
2018, cal aprovar la revisió esmentada i formalitzar les actuacions portades 
a terme durant l'exercici anterior. 
 
Vista la Resolució de 9 d'abril de 1997, de la Sots-secretaria del Ministeri 
d'Economia i Hisenda, per la qual es disposa la publicació de l'1 d'abril, de la 
presidenta de l'Institut Nacional d'Estadística, i del director general de 
Cooperació Territorial, per la qual es dicten instruccions tècniques als 
Ajuntaments sobre la gestió i revisió del padró municipal. (BOE núm. 87, 
d'11 d'abril de 1997). 
 
Atès el que disposa l'article 81 del Reglament de Població i Demarcació 
Territorial de les Entitats Locals, R.D. 2612/1996, de 20 de desembre. 
 
 
Aquesta Alcaldia-Presidència, previ informe de la Comissió Informativa 
corresponent, proposa al Ple de la Corporació, l'adopció del següent 

 
 

ACORD 
  
 
Aprovar la revisió anual del Padró Municipal d'Habitants, amb referència a 
l'1 de gener de 2018, amb tota la documentació que comprèn, i formalitzar 
les actuacions portades a terme durant l'exercici anterior. 
 
El resum numèric de l'esmentada revisió anual dóna els resultats següents: 
 
POBLACIÓ DEL MUNICIPI A 01-01-2018 4.652 habitants.” 
 
 
Intervencions: 
 
L'alcalde explica que el padró de l’any 2017 es va tancar amb una xifra de  
4.652 habitants. El padró va de baixa, però malgrat això en els darrers 



  

  

mesos s’ha estabilitzat. A dia d’avui hi han 4.699 habitants empadronats, el 
que suposa una xifra superior a la que s'aprova a data 1 de gener.  
 
Sigui com sigui, el decreixement de la població en els darrers anys preocupa 
l'equip de govern i l'acció municipal s'ha centrat i ha de continuar 
encaminada a potenciar el creixement demogràfic de Cardona. El seu 
compromís a treballar en aquest objectiu és ferm i prioritari. 
 
També explica que l'índex de natalitat de Cardona és molt més baix que el 
de defuncions (amb un registre de 70 morts i només 35 naixements en el 
darrer any). L'aposta és clara:  cal treballar per fer del poble un lloc on la 
gent pugui viure amb dignitat i on pugui treballar. Per això cal afrontar un 
problema bàsic, que és l’habitatge o, més concretament, la falta d'habitatge 
a preu assequible. Des de l'Oficina d'Habitatge de l'Ajuntament i de de 
l'Agència de Desenvolupament Local s'està treballant en aquests dos temes 
(habitatge/ocupació i empresa) per consolidar la població i promoure'n el 
creixement. 
 
 
A continuació, l’alcalde dóna la paraula als grups municipals. 
 
El Sr. Jordi Casas, portaveu del Grup Municipal del PSC, comenta que les 
xifres de padró reflexen que Cardona ha perdut 80 habitants respecte de 
l’any anterior, amb totes les conseqüències que té aquesta davallada 
demogràfica, inclosa la pèrdua d'ingressos derivada de la participació en els 
ingressos de l'estat, que varien en funció del nombre d’habitants. 
 
El seu grup celebra que s’hagi estabilitzat la caiguda de població, però volen 
continuar insistint en que els dos punts clau són la feina i habitatge, i que 
només promovent aquests dos factors Cardona podrà recuperar els 5.000 
habitant que havia tingut anteriorment. 
 
 
La Sra. Rosa Ruiz, portaveu del Grup Municipal del PDeCAT, intervé dient 
que celebra que en els darrers mesos s'hagi registrat un augment del 
número d'habitants respecte la xifra que s'aprova a 1 de gener  de 2018. 
Però, tot i que comparteixen el que ha dit l’alcalde respecte l'ocupació i 
l'habitatge, continuen pensant que s’haurien d’analitzar altres factors que 
contribueixin a fer possible l'augment demogràfic. 
 
 
Votació: 
 
La Presidència sotmet el dictamen a votació, que s’aprova per unanimitat 
dels 11 membres presents que composen la Corporació. 
 
 
 
 
 



  

  

 
3.1.2.- EXPEDIENT 1770/2018. DICTAMEN RELATIU A L'APROVACIÓ 
DE LA MODIFICACIÓ DE CRÈDITS 007/2018. 
 
La Secretària que subscriu, llegeix el dictamen, següent: 
 
“Primer.- Atès que, a fi d’atendre diverses obligacions municipals que no 
poden demorar-se fins a l’exercici 2019, i no existint crèdit suficient 
consignat al pressupost vigent, procedeix tramitar un expedient de 
modificació de crèdits en la modalitat de crèdits extraordinaris, suplements 
de crèdits i baixes per anul·lació, a fi i efecte d’habilitar el crèdit 
pressupostari necessari per fer front a les despeses que es diran. 
  
Segon.- Atès que en el vigent pressupost corresponent a l’exercici 2018, hi 
ha consignada uns previsió d’ingressos per concertació de préstecs a llarg 
termini de dins el sector públic per import total de 91.000,00 Euros. 
  
Tercer.- Atès l’informe emès pel Secretari-Interventor de la Corporació, en 
relació a la tramitació de l’expedient. 
  
Quart.- L'Alcalde-President, previ informe de la Comissió informativa, 
proposa al Ple de la Corporació, l'adopció dels següents 
  

 
ACORDS 

 
  
Primer.- Aprovar la modificació de crèdits 007/2018, en la modalitat de 
crèdits extraordinaris, suplements de crèdits i baixes per anul·lació, amb els 
recursos de finançament via préstec, Romanent de Tresoreria de lliure 
disposició i baixes de crèdit d’altres aplicacions, per tal de procedir a dotar 
de major crèdit pressupostari a les aplicacions que es detallen a 
continuació: 
 
  
 ESTAT DE DESPESES 
 

Org. Prog. Eco.
DENOMINACIÓ DE LES APLICACIONS 

DESPESES
P 2018 Actual

Augment/disminució 
crèdit

P 2018 Final TIPUS DE MODIFICACIÓ TIPUS DE FINANÇAMENT

E00 4320 62200 PROJECTE CARDONA INTEGRAL FASE I 173.091,62 40.000,00 213.091,62 SUPLEMENT DE CREDIT PRESTEC A LL/T

E00 4320 62201 PROJECTE CARDONA INTEGRAL. FASE II 483.066,07 27.815,16 510.881,23 SUPLEMENT DE CREDIT PRESTEC A LL/T

E00 1532 61910
PROJECTE COMPLEMENTARI OBRES 
TORREGROGA 0,00 15.714,73 15.714,73 CREDIT EXTRAORDINARI PRESTEC A LL/T i RTDG

E00 1320 63400 ADQUISICIO VEHICLE DE LA POLICIA LOCAL 3.000,00 -557,89 2.442,11 BAIXES

E00 1521 63204 MILLORES COLONIES ARQUERS 20.000,00 -1.694,89 18.305,11 BAIXES

E00 1532 61905 PROGRAMA DE MILLORA DE LA COROMINA 10.000,00 -5.000,00 5.000,00 BAIXES

E00 1640 63201 MILLORES CEMENTIRI MUNICIPAL 10.000,00 -1.868,60 8.131,40 BAIXES

E00 1600 60900
CANALITZACIO AIGÜES RESIDUALS I VORERES 
POLIGON LA CORT 0,00 431.736,84 431.736,84 CREDIT EXTRAORDINARI SUBVENCIÓ I CCEE

TOTAL DESPESES D'INVERSIONS 699.157,69 506.145,35 1.205.303,04

TOTAL DESPESES 506.145,35  
 
 
 
 
 



  

  

ESTAT D’INGRESSOS 
 

Eco.
DENOMINACIÓ DE LES APLICACIONS 

INGRESSOS
P 2018 Actual

Augment/disminució 
finançament

P 2018 Final

87000

ROMANENT DE TRESORERIA DE LLIURE 

DISPOSICIO 80.778,84 40.408,51 121.187,35

91100

PRESTECS REBUTS A LL/T D'ENS DE DINS EL 

SECTOR PUBLIC 91.000,00 84.000,00 175.000,00

76121
SUBVENCIO DIPUTACIO- MILLORA EDIFICI 
ESCOLA DEL PATROCINI 50.000,00 -50.000,00 0,00

35002

CCEE CANALITZACIO AIGÜES RESIDUALS I 

VORERES POLIGON LA CORT 0,00 58.518,14 58.518,14

76127

SUBVENCION DIPUTACIO- PLA DE 

MODERNITZACIO DE POLIGONS 0,00 373.218,70 373.218,70

TOTAL INGRESSOS 221.778,84 506.145,35 727.924,19  
 
Segon.- Sotmetre a informació pública aquest expedient de modificació de 
crèdits, previ anunci al Butlletí Oficial de la Província durant 15 dies. Es 
considerarà aprovat definitivament si transcorregut aquest termini no 
s’haguessin presentat al·legacions.” 
 
 
Intervencions: 
 
L’alcalde dóna la paraula a la Sra. Aida Molner, tinent d’alcalde delegada 
d’Hisenda, per tal que expliqui el dictamen. 
 
La Sra. Molner exposa en que consisteix cada una de les aplicacions que es 
modifiquen.  
 
La inversió relativa a la canalització de les aigües residuals del Polígon La 
Cort de Cardona a l'EDAR de Cardona i la restitució de les voreres malmeses 
d'aquest mateix polígon es finançaran amb les subvencions obtingudes de la 
Diputació de Barcelona i a través de contribucions especials. Es contempla 
tota la despesa que caldrà contractar externament per abordar aquesta 
inversió perquè part de les funcions de direcció d'obra i coordinació de 
seguretat i salut les portarà a terme personal de l’ajuntament. 
 
S’augmenta el crèdit del Projecte Cardona Integral Fase I, Camp de Vida 
Activa, preveient la part que haurà de finançar l’ajuntament amb recursos 
propis del modificat del projecte i liquidació de l'obra. 
 
També s’augmenta de crèdit el projecte Cardona Integral Fase II, per la 
intervenció a l’auditori Valentí Fuster. 
 
El projecte d'obres de la Torregroga s’augmenta per que fa al crèdit per tal 
de poder tancar la darrera certificació d'obra i per aquest import de poc més 
de 15.000 euros. 
 
El finançament per a suplementar aquest augment del crèdit en aquestes 
partides ve del préstec de la Diputació de Barcelona, el qual ascendeix a 
175.000€, i de les baixes de crèdits sobrants. 



  

  

L'alcalde dóna la paraula als grups municipals. 
 
Intervé el senyor Casas preguntant perquè es minora la partida 
corresponent al Programa de millora de La Coromina, quan és un nucli on és 
especialment necessari desenvolupar-hi actuacions i inversions de millora. 
  
L'alcalde respon que hi havien 10.000€ pressupostats per a inversió en 
millores a la llera del riu: neteja de la bassa, plantació d’arbres i altres 
reparacions. Però bona part de les accions que 'han fet, com les de millora 
de l'entorn de l’escola, el parc de davant de l’escola i algunes reparacions de 
carrers s’han fet amb càrrec a d'altres partides, com la relativa a l’escola i la 
de via pública. D'aquesta manera, les intervencions programades s'han fet 
igual, però amb la voluntat d'estalviar se n'ha finançat una part a través 
d'aquestes partides i no del crèdit obtingut de la Diputació de Barcelona.  
 
D'altra banda, coincideix amb el regidor socialista en el fet de que la 
inversió necessària a La Coromina és molta. 
 
Recentment ha mantingut una reunió amb el Secretari de Vicepresidència 
de la Generalitat, juntament amb d'altres alcaldes, i es va insistir en la 
necessitat de poder recuperar la Llei de barris per tal de rehabilitar els 
centres històrics, entre els quals el de La Coromina. Molts dels alcaldes 
coincideixen en la diagnosi dels problemes que presenten els seus 
municipis: nuclis antics protegits, com el centre històric de Cardona, molt 
degradats i deshabitats, on emprendre qualsevol actuació és molt difícil 
perquè tots els immoble són de titularitat privada. Per això es va demanar 
al Govern que inclogués totes les mesures possibles en aquest sentit, i es 
va aconseguir el compromís de que si s'aconsegueixen aprovar els 
pressupostos de la Generalitat, s’incloguin algunes partides en aquest 
àmbit. En el que es va insistir és que si es torna a promoure una nova Llei 
de Barris, es farà per un import menor al que es va destinar anteriorment, i 
amb el finançament adreçat a la promoció de la rehabilitació d’habitatges, 
per evitar la situació de despoblament. 
 
 
Votació: 
 
La Presidència sotmet el dictamen a votació, que s’aprova per 10 vots a 
favor del Grup Municipal d’ERC (7) i del Grup Municipal del PDeCAT (3) i 1 
l'abstenció del Grup Municipal del PSC (1). 
 
 
 
3.1.3.- EXPEDIENT 1752/2018. DICTAMEN RELATIU A LA 
CONCESSIÓ DE LA MEDALLA DE LA VILA DE CARDONA AL MÈRIT 
ESPORTIU. 
 
La Secretària que subscriu, llegeix el dictamen, següent: 
 
“Atesa la molt meritòria trajectòria esportiva del Sr. Pere Marsinyach 



  

  

Torrico, que ha aconseguit nombrosos èxits en l’àmbit del patinatge artístic, 
contribuint a la projecció del Club de Patinatge del Foment Cardoní i de 
Cardona a nivell mundial.  
  
És voluntat d’aquest Ajuntament reconèixer el mèrit esportiu d’aquest jove 
patinador que el fan mereixedor de la màxima distinció prevista en el 
Reglament d’Honors i Distincions de la Vila de Cardona en l’àmbit de 
l’esport. 
  
El Reglament d’Honors i Distincions de la Vila de Cardona, aprovat pel Ple 
de l’Ajuntament en data 16 de febrer de 2006, contempla en el seu article 
11 la “Medalla de la Vila de Cardona al Mèrit Esportiu” especificant que té 
per objecte distingir els mèrits rellevants de persones físiques o entitats, 
assolits en la pràctica, el foment i la difusió de l’esport, aconseguint així la 
projecció o notorietat de la Vila de Cardona.  
  
Per Decret de l’Alcaldia 281/2018 de data 21 d’octubre de 2018 es va incoar 
expedient d’Honors i Distincions dirigit a la concessió de la “Medalla de la 
Vila de Cardona al Mèrit Esportiu” al Sr. Pere Marsinyach Torrico, a l’empara 
i de conformitat amb els articles 3, 11, i de 13 a 16 del Reglament  
d’Honors i Distincions de la Vila de Cardona, de 16 de febrer de 2006.  
  
Per part de l’Instructor de l’expedient s’han complert totes les accions 
necessàries per acreditar la concessió de la “Medalla de la Vila de Cardona 
al Mèrit Esportiu” al Sr. Pere Marsinyach Torrico, tal i com estableix l’article 
14 de l’esmentat Reglament. 
 
  
Aquesta Alcaldia-Presidència, previ informe favorable de la Comissió 
Informativa Permanent, proposa al Ple de la Corporació l’adopció dels 
següents 
   

ACORDS: 
  
  
Primer.- Concedir la “Medalla de la Vila de Cardona al Mèrit 
Esportiu” al Sr. Pere Marsinyach Torrico, distinció prevista a l’article 11 
del Reglament d’Honors i Distincions de la Vila de Cardona, de 16 de febrer 
de 2006, en reconeixement de la seva molt meritòria trajectòria en l'àmbit 
del patinatge artístic, aconseguint així la projecció i notorietat de la Vila de 
Cardona. 
  
Segon.- Inscriure aquesta distinció honorífica en el Llibre-Registre 
d’Honors i Distincions de Cardona. 
  
Tercer.-  Notificar aquests acords al Sr. Pere Marsinyach Torrico per al seu 
coneixement i efectes.” 
 
 
 



  

  

Intervencions: 
 
L'alcalde explica que la regidoria d’esports, en plena sintonia amb tot l'equip 
de govern, considera de justícia fer aquest reconeixement al patinador Pere 
Marsinyach, que ha assolit unes fites de màxim nivell esportiu i a una edat 
molt jove. El sacrifici que fa aquest esportista per dedicar-se al patinatge 
artístic és molt notable i es mereix un reconeixement a l'alçada del seu 
nivell d’excel·lència en aquesta pràctica esportiva. 
 
Consideren que és una medalla molt merescuda, que fa il·lusió poder donar, 
i que també és un agraïment a totes les persones que han fet que aquest 
esport sigui un referent de la vila de Cardona, tot i no ser un esport 
mediàtic. 
 
La data de l'acte de lliurament de la medalla es concretarà amb el club i 
amb la família. 
 
El Sr. Estruch, amb caràcter informatiu, recorda que Cardona té atorgat un 
títol de fill predilecte al senyor Joan Planas i Montanyà; un únic títol de fill 
adoptiu al senyor Valentí Fuster; la medalla d’or de la Vila atorgada a les 
Germanes Carmelites de la Caritat Vedruna; la distinció de ciutadà d’honor 
de la Vila concedida al senyor Jimmy Carter; i que el Saler d'Or s'atorga 
anualment. 
 
 
L'alcalde dóna la paraula als grups municipals. 
 
 
En  Sr. Casas intervé i dona suport a les paraules de reconeixement  
expressades per l'alcalde. També diu que espera ser convidat a l’acte 
d’entrega de la medalla per poder felicitar al senyor Marsinyach 
personalment, en tant que no va rebre cap invitació per a l'acte que es va 
fer l'ajuntament en honor d'aquest patinador en motiu d'haver obtingut el 
seu darrer títol esportiu. 
 
El senyor alcalde comunica que tots els regidors estan convidats a la 
totalitat d'actes que organitza l’ajuntament, però que de totes maneres es 
farà una convocatòria oficial i rebrà la corresponent invitació. 
 
 
Intervé la senyora Rosa Ruiz, portaveu del Grup Municipal del PDeCAT, 
sumant-se a la iniciativa de concessió de la medalla del mèrit esportiu al 
jove patinador i aprofitant per fer un reconeixement a totes les persones 
que han ajudat a fer possible aquests èxits i la promoció del patinatge 
artístic, com la feina feta per l’entrenador i company del seu grup municipal 
Sr. Joan Jané. 
 
 
 
 



  

  

 
Votació: 
 
La Presidència sotmet el dictamen a votació, que s’aprova per unanimitat 
dels 11 membres presents que composen la Corporació. 
 
 
B) ACTIVITAT DE CONTROL 
 
 
 
4.- ALCALDIA-PRESIDÈNCIA.- 
 
 
4.1.- ALCALDIA.- 
 
4.1.1.- DONAR COMPTE DELS DECRETS DE L'ALCALDIA DEL NÚM. 
0233 AL NÚM. 0291 DE 2018. 
 
El Ple de la Corporació es dóna per assabentat dels Decrets de l'Alcaldia 
núm. 0233 al núm. 0291 de 2018, dictats per l'Alcaldia-Presidència: Art. 
22.2.a) de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, i que figuren al Llibre de Decrets. 
 
 
Intervencions: 
 
La Presidència dóna la paraula als grups municipals. 
 
El Sr. Casas, portaveu del Grup Municipal del PSC, comenta que li agradaria 
que li expliquessin de què tracta el decret número 1679/2018 que fa 
referència a la recuperació d’uns terrenys del Paperer. 
 
El Sr. Hernàndez explica que la Policia Local va informar que al camí del 
Paperer s’havia instal·lat una tanca metàl·lica per impedir el pas i una 
senyal per prohibir la direcció, sense cap coneixement per part de 
l’ajuntament. D’acord amb això per part dels Serveis tècnics municipals es 
va comprovar que el camí és públic i, per tant, com a bé de domini públic 
calia iniciar les actuacions per tal de recuperar-lo i que no se’n prohibeixi el 
pas. D’acord amb això, es va dictar el decret que esmenta el portaveu 
socialista, per ordenar a Tèxtils Aiguadora que tregui aquesta tanca 
metàl·lica que impedeix el pas i deixi lliure la circulació al camí. Parlant amb 
l’empresa sembla ser que va ser una iniciativa dels pescadors, que li van 
comentar de posar la tanca, com a propietària del terreny adjacent. 
 
L’alcalde explica que ahir es va reunir amb representants de l’Associació de 
pescadors i avui mateix amb la gent dels horts, i diu que ells es pensaven 
que era un camí privat. És un camí que dóna directament al riu, i hi ha el 
compromís per senyalitzar-lo perquè la gent sàpiga que no té sortida. No es 
pot tancar perquè és un camí públic, però farem mesures per evitar els 
robatoris que han patit els horts d’allà, tant de collites com de maquinària. 



  

  

 
 
 
C.- ASSUMPTE SOBREVINGUT.- 
 
L’alcalde explica que el motiu pel qual la moció a favor de l’absolució dels 
presos polítics de Catalunya sigui inclosa com a assumpte sobrevingut és 
perquè la va aprovar l’Associació Catalana de Municipis el dimarts i va 
arribar ahir a l'ajuntament, de manera que s’ha volgut incloure en aquest 
ple. 
 
Donat que els grups municipals no s’han manifestat presentant-hi cap 
esmena, cal entendre que la promouen conjuntament els grups del PDeCAT 
i d’ERC amb l'articulat plantejat. 
 
En primer terme i en tant que assumpte sobrevingut, cal votar per a poder 
incloure el punt a l'ordre del dia de la sessió. 
 
 
Votació: 
 
La Presidència sotmet a votació l’admissió de la moció a l’ordre de dia del 
Ple, que s’aprova per 10 vots a favor del Grup Municipal d’ERC (7) del Grup 
Municipal del PDCAT (3) i 1 en contra del Grup Municipal del PSC (1). 
 
 
 
5.1.1.- EXPEDIENT1871/2018. MOCIÓ A FAVOR DE L'ABSOLUCIÓ 
DELS PRESOS POLÍTICS 
 
La Secretària que subscriu, llegeix la moció, següent: 
 
“L’1 d’octubre de 2017 Catalunya va votar en Referèndum sobre el seu futur 
polític. Tot i els innombrables impediments polítics, jurídics i la violència 
exercida pels cossos de seguretat, més de dos milions de persones, en un 
acte de dignitat, van poder exercir el seu vot, de forma clarament 
majoritària a favor de la creació d’un nou Estat. El dret a decidir, reconegut 
per a tots els pobles del món en els Tractats Internacionals, es va imposar 
davant un Estat repressor i actuant amb fets antidemocràtics. 
  
El 3 d’octubre de 2017, de forma massiva, la societat catalana va sortir al 
carrer per rebutjar la repressió i la violència policial i reclamar, sempre amb 
actitud cívica i pacífica, el dret a decidir. La resposta de l’Estat espanyol, 
però, sempre ha estat la mateixa: negar qualsevol iniciativa democràtica i 
no oferir cap mena de diàleg ni proposta política. S’ha optat per intentar 
resoldre el conflicte polític per la via de la repressió i dels tribunals de 
justícia.  
  
Fa més d’un any que es van empresonar els presidents d’Òmnium Cultural i 
l’Assemblea Nacional Catalana, Jordi Cuixart i Jordi Sánchez, i al cap d’uns 



  

  

dies els representants del Govern de Catalunya, el vicepresident Oriol 
Junqueras, i els consellers Raül Romeva, Jordi Turull, Quim Forn, Josep Rull, 
Dolors Bassa, i la presidenta del Parlament, Carme Forcadell. Fa més d’un 
any que el president Carles Puigdemont, els consellers Toni Comín, Lluís 
Puig, Clara Ponsatí i Meritxell Serret viuen a l’exili lluny de Catalunya. 
Decisió que també van haver de prendre les diputades Marta Rovira i Anna 
Gabriel. 
  
Després d’un any de presó preventiva, totalment injustificada i injusta, el 
passat 2 de novembre de 2018 es van donar a conèixer les peticions de 
penes que demana la Fiscalia i l’Advocacia de l’Estat per a tots els acusats 
per dur a terme l’organització de l’1-O, en el judici que començarà el proper 
mes de gener. 
  
Aquestes peticions de presó desorbitades, sota els delictes de rebel·lió, 
sedició i malversació, parteixen d’un relat d’acusació totalment fals respecte 
al que va succeir aquells dies, on l’única violència que es va poder veure va 
ser la que van practicar els cossos de seguretat espanyols contra persones 
que únicament volien exercir el dret a vot. 
  
Atès que la ciutadania ha expressat de forma reiterada i pacífica al carrer i a 
les urnes la voluntat de decidir el futur polític de Catalunya. 
  
Atès que la resposta per part del Govern espanyol sempre ha estat la por, 
els cops de porra, i la presó dels nostres representants polítics i, en 
definitiva, la instrumentalització de la justícia per donar resposta al que és 
un conflicte polític.  
  
Atès que el nou executiu espanyol també ha estat incapaç de buscar una 
sortida política a la situació catalana.  
  
Atès que les peticions de presó i multes per part de la Fiscalia i l’Advocacia 
de l’Estat reflecteixen un caràcter venjatiu, de càstig i d’escarment contra 
aquells que defensen unes idees polítiques diferents a les dels que 
proclamen la “unidad de España”. 
  
Atès que sempre estarem al costat de la defensa dels drets civils i 
democràtics i per donar veu a la ciutadania i als processos que ho facin 
possible, perquè posar urnes i expressar-se democràticament no constitueix 
cap tipus de delicte.  
  
Per tot això, el ple de la corporació de l’Ajuntament de Cardona demana 
l’adopció dels següents 
  

ACORDS 
  

Primer.- Rebutjar rotundament les peticions de presó que demana la 
Fiscalia i Advocacia de l’Estat als nostres representants polítics i socials per 
haver permès el referèndum de l’1 d’octubre de 2017.  
  



  

  

Segon.- Exigir l’absolució de totes les persones acusades, captius d’uns 
fets inexistents i d’un relat inventat que té com a únic objectiu el càstig i 
l’escarment. 
  
Tercer.- Denunciar la manca de separació de poders a l’Estat espanyol i la 
manipulació de la realitat, per crear un relat que es basa en la violència que 
no va existir mai en tots els actes i manifestacions cíviques i pacífiques dels 
catalans. 
  
Quart.- Exigir la llibertat immediata i incondicional dels presos i preses 
polítiques i el retorn de les persones exiliades.  
  
Cinquè.- Donar suport i solidaritat a tots aquells i aquelles que avui 
pateixen la repressió per part de l’Estat, i a totes les famílies, amics i 
amigues dels presos i preses polítics i persones exiliades.  
  
Sisè.- Donar trasllat d’aquesta moció als grups parlamentaris del 
Parlament de Catalunya, al govern de la Generalitat, als grups 
parlamentaris del Congrés dels Diputats, als grups parlamentaris del 
Parlament Europeu i a l’Oficina de l’Alt Comissionat de l’ONU per als Drets 
Humans (ACNUDH). També a l’ACM i a l’AMI.” 
 
 
Intervencions: 
 
L’alcalde explica que ens trobem en una situació d’enorme excepcionalitat i 
patiment. Per al seu grup és una moció que fa reflexionar sobre el moment 
que estem vivint, sobretot després que es demanin unes penes de presó per 
les persones que van tirar endavant el referèndum de l’1 d’octubre que 
horroritzen i fan posar la pell de gallina. Tot això en una situació d’enorme 
gravetat i per la qual ja portem més d’un any amb dirigents polítics i 
d'entitats socials en situació de presó provisional, sense cap judici, i que són 
innocents fins que es demostri el contrari. 
 
Són persones amb família, fills, que no han matat a ningú, que no han robat 
a ningú, que no han protagonitzat cap cas de corrupció. Són persones que 
l’únic que van fer és donar la veu al poble. I creuen que tot el que s’està 
articulant entorn a l’1 d’octubre no deixa de ser una gran vergonya, una 
farsa, que a judici del seu grup municipal significa la mort de la democràcia 
i la constatació que la justícia no és independent. Una justícia que es posa 
en evidència en actuacions com les d'ahir, quan es va donar la raó a la 
banca després de tres sentències contràries,  només dues setmanes abans, 
en relació al tema de les hipoteques. 
 
Amb tot això, li estranya que en un país democràtic, on es respecten els 
drets humans i els drets civils i polítics, no hi hagi unanimitat en la defensa 
de les persones que no han comès cap delicte, i que es permeti que estiguin 
a la presó. Estem parlant d’humanitat i no pas de política. Trobem a faltar la 
manca de respecte a la separació de poders per part del sistema espanyol, i 
aquesta és una greu disfunció que ens afecta a tots, perquè en aquest 



  

  

moment es demostra en la causa independentista, però després es 
penalitzarà als que no pensen igual, al pensament d’esquerres... No es pot 
atemptar d'aquesta manera contra la llibertat del poble, la llibertat política i 
la separació de poders, perquè això no és el que és desitjable pel país que 
volem. 
 
Els punts són de la moció són molt clars: rebutjar les peticions de 
condemna per part de les acusacions; demanar l’absolució de les persones 
encausades d’aquest judici polític, denunciar aquesta manca de separació 
de poders; denunciar el relat fals, perquè després de llegir les acusacions, 
es veu que el que s’explica no és veritat. Si vostès es llegeixen les 
acusacions formulades també ho veuran, perquè tots vam estar al pavelló el 
dia 1 d’octubre i no hi va haver violència, el dia 20 de setembre no hi va 
haver violència, tampoc hi va haver rebel·lió, i així mateix ho afirmen 90 
catedràtics espanyols en un manifest. Aquestes acusacions tenen 
conseqüències en la vida de les persones i això és molt greu perquè tot el 
que s'ha fet ha estat de manera pacífica i democràtica. 
 
Per això no es pot fer altra cosa que exigir la llibertat immediata i 
incondicional dels presos polítics. 
 
Paradoxalment ens trobem en una situació similar a com es trobava el 
franquisme en el seu moment: amb Espanya com un estat aïllat i una 
Europa dictant les seves resolucions de manera objectiva i en defensa de la  
democràcia i els drets fonamentals. Per això els tribunals d'Alemanya,  
Suïssa, Bèlgica i Anglaterra, a diferència dels tribunals espanyol, ja s'han 
pronunciat dient que els fets no són constitutius de delicte. Per tant, jo crec 
que el problema el té Espanya. I mentrestant aquí hi ha persones que estan 
pagant els plats trencats d’un sistema corrupte, que no respecta els valors 
més bàsics i els principis democràtics.  
 
 
La Presidència dóna la paraula als grups municipals. 
 
El portaveu del Grup Municipal del PSC, en primer lloc, explica el motiu pel 
qual ha votat en contra de la inclusió de la moció a l'ordre del dia d'aquest 
ple. I ho ha fet perquè no considera correcte que se li faci arribar la moció   
a tres quarts d’onze del vespre del dia abans del ple, quan a la comissió 
informativa es va dir que no hi havia cap moció inclosa en el ple, i encara 
menys que se li digui que  no ha fet cap esmena a l'articulat de la moció. 
Cal que tinguin en compte que ell no treballa aquí, que arriba a casa seva a 
les set o quarts de vuit i s'afanya per poder arribar i poder complir amb 
totes les seves responsabilitats com a regidor. 
 
Pel que fa als punts de la moció, coincideix en molts d’ells, però no sap si el 
que volen és el seu posicionament en aquest sentit. L’equip de govern té 
majoria, i compten també amb el suport del PDeCAT en aquests temes. Des 
del PSC sempre s’ha dit que no hi hauria d’haver presos, i que tampoc 
s’hauria d’incloure el delicte de rebel·lió, i fins i tot el secretari general del 
seu partit es va posicionar plantejant una solució al respecte. El seu grup 



  

  

està en aquesta línia, però la inclusió d'aquesta moció ha estat una sorpresa  
inesperada. 
 
Amb més temps i un marge racional s’hagués pogut parlar i consensuar un  
text millor, que poguessin subscriure els tres grups municipals de forma 
conjunta, ja que al seu parer no es pot parlar d’absolució com es planteja la 
moció si prèviament no hi ha una sentència condemnatòria. I quan es fa 
referència al poble català, s'engloba a un 47% de la ciutadania, sense tenir 
en compte a la resta i com si la població no favorable a la independència no 
formés part de la comunitat catalana. 
 
Els presos no haurien d’estar a presó, no hi ha hagut rebel·lió, amb això es 
coincideix, però no s’entén perquè es porta aquesta moció, havent-n’hi 
moltes d’altres que es podrien sotmetre al ple, i que també afecten a la vida 
de  les persones, com per exemple, en relació al finançament de les llars 
d’infants municipals, l'increment del salari mínim, etc. Malgrat això, el  PSC 
no votarà en contra de la moció. 
 
L’alcalde respon dient que no creu que a Cardona ni a Catalunya hi hagi cap 
problema de divisió social i que s’hauria d’intentar parlar de país i de 
cohesió social, i no de divisió o de meitats. Ell ha parlat d’absolució i la 
pregunta és de perquè la Fiscalia i l’Advocacia de l’Estat no han demanat 
aquesta absolució enlloc de reiterar que s'han comès delictes amb una pena 
associada tant important. 
 
L’alcalde planteja al portaveu socialista que si creu que poden compartir la 
majoria de punts de la moció no hi ha cap problema en retirar-la, 
renegociar-la i portar-la al proper ple extraordinari. 
 
El senyor Casas diu que no li agrada que la moció compari al PP i al PSOE 
posant ambdós partits al mateix sac, com si els seus posicionaments fossin 
compartits. I vol recordar que si no fos pel PSOE s’hauria d’anar a visitar als 
companys empresonats a la presó d’Extremera, la fiscalia hauria plantejat el 
delicte de rebel·lió enlloc del de sedició, i s’estaria parlant de penes de 30 
anys o més. Per això, veu complicat esmenar la moció i resoldre el tema en 
un quart d’hora. 
 
El Sr. Estruch respon dient que la llei ja preveu que els presos han d’estar a 
prop de les seves famílies. Que els presos estiguin en presons catalanes no 
és un favor que fa el PSOE, sinó que és un tema de llei. I demana si al PSC 
li semblen correctes les acusacions que s’estan fent a persones de pau, gent 
bona, companys de partit del seu primer secretari, que han compartit 
militància sindical i que ara no poden mirar a la cara a la seva família. Això 
és el que està passant al país, i no podem normalitzar-ho, s’estigui o no a 
favor de la independència. Estem parlant d’un tema d’humanitat. 
 
Per mantenir-los empresonats, s’inventen un relat basat en uns informes de 
la guàrdia civil que no són realistes, perquè tot el que es va fer ha estat de 
forma absolutament pacífica, i ens toca posicionar-nos com a representants 
municipals, de la mateixa manera que ens hem de posicionar en els altres 



  

  

temes del poble, ja que en cap moment s’ha descuidat l’acció de govern 
municipal pels temes de país. I tots els grups poden presentar les mocions 
que vulguin,  perquè sempre se n’ha facilitat l’entrada i fins a última hora. 
 
Reitera que si creu que poden arribar a un acord amb la moció, ell 
proposarà retirar-la. Però si creu que no s’arribarà a un acord i poder 
compartir el text, no té sentit retirar-la. 
 
El senyor Casas comenta que no creu que s’hagi de retirar la moció. 
 
 
Intervé la senyora Rosa Ruiz, portaveu del Grup Municipal del PDeCAT, 
comentant que s’està vivint un moment d’urgència i d’extrema gravetat a 
nivell de país que justifica haver incorporat la moció i, en el cas del seu 
grup, donar-li el màxim suport, lluitant per acabar amb aquesta injustícia. 
 
Votació: 
 
La Presidència sotmet la moció a votació, que s’aprova per 10 vots a favor 
del Grup Municipal d’ERC (7) del Grup Municipal del PDCAT (3) i una 
abstenció del Grup Municipal del PSC (1). 
 
 
 
 
D.- PRECS I PREGUNTES.- 
 
L’Alcalde dóna la paraula als Grups Municipals.  
 
 
Per part del grup municipal del PSC es plantegen els següents precs i 
preguntes: 
 

1) El Sr. Casas vol tornar a reivindicar, com ja ha fet anteriorment, la 
neteja de la zona on es situen els contenidors, perquè hi ha vidres, 
fusters, cartró, plàstics, per fora. Desconeix si aquest espais estan en 
la ronda del servei de neteja viària, però cal prestar-hi atenció, en 
tant que elements com els vidres poden suposar un perill.  

 
L’alcalde pregunta quines zones de contenidors ha detectat que estan brutes 
i el Sr. Cases respon que són vàries: al carrer Sant Miquel, davant del Tort, 
a la Farinera... 
 
El Sr. Estruch diu que s’ho apunten per tal de gestionar-ho. 
 
 

2) Comenta que fa dies que es van tallar arbres a la zona del Patrocini, a 
la plaça Maragall i avinguda Catalunya. Fa dies que la zona està 
vallada i per accedir a l’escola els alumnes i pares han d’entrar per la 
carretera, el que és un problema. Per això, vol saber si és una solució 



  

  

temporal i si n’hi ha per gaire temps. 
 
El regidor de Via Pública comenta que en aquesta zona es van fer 
reparacions i que s’ha d’acabar de rejuntar tota la vorera, i que no s’ha 
pogut fer abans a causa de les pluges, que no han permès acabar la 
intervenció. Està previst actuar a tota la zona. 
 
L’alcalde diu que en aquesta zona des de la regidoria de Via Pública s’ha fet 
una bona actuació. Hi havia un arbre que aixecava tota la vorera i tapava 
les finestres i es va treure. Se n’han tret tres i se’n plantaran de nous i la 
vorera estava molt malmesa i s’ha reparat 
 
 

3) El senyor Casas diu que també en relació a la via pública, hi ha un 
forat a les escales de La Florita, que a part de donar una mala 
imatge, si algú hi cau tindria tota la raó en queixar-se i plantejar la 
corresponent reclamació. Per tant, caldria actuar-hi. 

 
L’alcalde contesta que no n’era conscient i que s’ho anoten. 
 
 

4) El Sr. Casas continua preguntant si hi ha alguna novetat respecte les 
indemnitzacions i ajudes que es van sol·licitar a causa del tornado. 

 
L’alcalde respon que es van tramitar un total de nou ajuts individuals a la 
Delegació del Govern pels propietaris afectats i que de moment els consta 
que han confirmat la concessió de tres ajuts i la denegació de quatre. 
Respecte el tema de la declaració de zona catastròfica no es té cap novetat 
al respecte. 
 
La secretària que subscriu explica que en el cas dels privats l’element 
significatiu de concessió o denegació han estat els ingressos de la unitat 
familiar. En el cas dels ajuts per establiments industrials s’han denegat 
justificant que ja han estat coberts per l’assegurança. Coneixem la resolució 
dels interessats que ens han comunicat la concessió o denegació, però en 
altres casos que no s’ha informat a l’ajuntament caldrà fer la consulta per 
saber quin ha estat el resultat final. 
 
A part la Diputació de Barcelona va concedir una subvenció de més de 
vuitanta cinc mil euros que ha permès portar a terme tots els treballs  per 
tal de desenrunar i retirar el fibrociment de les finques afectades i per part 
d’una empresa especialitzada. Això ha permès poder assegurar que es 
retirin tots els materials escampats pels camps i les propietats afectades pel 
tornado. 
 
 
Per part del PDeCAT es formulen els següents precs i preguntes: 
 

1) La Sra. Rosa Ruiz diu que fa uns mesos es va portar a terme el 
procés de participació ciutadana per definir el futur de les colònies i 



  

  

voldrien saber quin va ser el resultat d’aquest procés i en quin estadi 
ens trobem. 

 
L’alcalde explica que, tal i com estava previst, es va fer la sessió de retorn 
del procés participatiu. Com que en aquesta darrera sessió no es van 
incorporar noves propostes, ja se’ls farà arribar el document amb les 
conclusions finals a les quals es va arribar. En aquest document es recullen 
les conclusions obtingudes durant la participació ciutadana, que bàsicament 
poden resumir-se en quatre eixos: 
 

• Rehabilitació d’aquells habitatges de les colònies susceptibles de ser 
condicionats adreçat a persones que vulguin viure-hi 

• Construcció de nou habitatge en el futur. 
• Promoció de nous equipaments: i entre aquests, la promoció d’una 

residència a les colònies Arquers va ser la opció que va obtenir major 
consens. També van sortir altre propostes, com fer hi un càmping o 
algun tipus d’alberg o casa de colònies. 

• Urbanització dels espais i consecució d’espais verds. 
 
Aquestes són les prioritats a entomar per tal de reactivar les colònies. A 
partir d’aquí s’ha elaborat un pla d’actuació amb un calendari a 
desenvolupar en els propers 3, 6 i 10 anys. Les accions a més curt termini 
són les relacionades amb la regularització de les persones que hi viuen i en 
arreglar els quatre primers habitatges. Les altres actuacions tenen una 
execució més llarga. 
 
Ja saben que aquest govern ha estat treballant amb l’Agència d’Habitatge 
de Catalunya per rehabilitar les colònies i amb l’objecte d’arribar a 
subscriure un conveni per poder-ho fer possible. També s’està treballant 
conjuntament amb la resta de pobles miners (Súria, Sallent i Balsareny) per 
impulsar una estratègia conjunta i compartida, en tant que tots aquests 
pobles tenen colònies mineres. El projecte estaria lligat a la sostenibilitat, 
en la consecució de barris sostenibles.  
 
 

2) La Sra. Ruiz demana que en un anterior ple es va comentar que 
s’organitzaria una jornada de portes obertes als allotjaments del 
carrer Escasany. Demana si aquesta jornada es farà. 

 
L’alcalde contesta que aquesta darrera setmana s’han encarregat els darrers 
elements o equipaments necessaris pels allotjaments (mampares, 
electrodomèstics d’ús general...) que quedaven per instal·lar. I un cop 
completada aquesta darrera intervenció es convocaran les jornades de 
portes oberts i la inauguració de l’equipament. Les dates concretes es 
comunicaran als grups perquè dependran de l’agenda de les persones 
convidades per part de les administracions que han finançat aquesta 
inversió. La idea es poder-los posar en funcionament el primer trimestre de 
2019. 
 
 



  

  

3) La portaveu del PDeCAT diu que en el darrer Ple en que es va 
presentar el treball de l’Agència es va quedar que es farien arribar als 
grups les dades desagregades relatives als diferents indicadors i de 
seguiment de les actuacions desenvolupades (persones ocupades...). 
Demana si poden disposar d’aquestes dades. 

 
El tinent d’alcalde delegat de Promoció Econòmica diu que les dades del 
2017 sí que estan disponibles, i que les del 2018 estaran disponibles entre 
els mesos de gener i febrer, un cop s’hagi fet el tancament de l’any. 
 
 

4) La Sra. Ruiz diu que volen seguir insistint, un cop més, en el tema de 
les herbes del Turó del Rossinyol. Hi ha moltes males herbes a les 
voreres. 

 
L’alcalde demana si les herbes estan a les voreres o als solars de propietaris 
particulars. Diu que des de que ho van plantejar al Ple van donar l’ordre per 
mirar-ho i intentar solventar-ho, però no sap com està en aquest moment. 
 
El tinent d’alcalde delegat d’Urbanisme diu que a nivell de via pública sí que 
poden intervenir, però que en cas de les parcel·les privades han d’instar a la 
propietat que ho faci, com ja es ve fent des dels Serveis tècnics.  
 
La Sra. Ruiz diu que les herbes es troben a les voreres, tot i que entén que 
en el cas de les finques dels privats a nivell d’ajuntament també s’hi podria 
actuar enviant els requeriments als propietaris. 
 
El Sr. Estruch diu que considera que podria ser d’interès fer una ordenança 
específica en aquest sentit o modificar l’ordenança de via pública incloent 
les previsions en quan a neteja de parcel·les, perquè estiguin vallades, etc. 
 
 
I no havent-hi altres assumptes que tractar, la Presidència aixecà la sessió 
essent les vint-i-una hores, de la qual s’estén aquesta acta que, com a 
secretaria-interventora accidental, per a la seva constància i efectes, 
CERTIFICO. 
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